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Bývalý viceguvernér NBS Marián Tkáč o vzniku slovenskej
koruny, nátlaku Medzinárodného menového fondu, negatívnom
dopade na rast cien na Slovensku a našu ekonomiku zavedením
eura a hrozbe, ktorú predstavuje zavedenie digitálneho eura

infovojna.bz/article/video-byvaly-viceguverner-nbs-marian-tkac-diskusia-na-palete-februar-2024

Někdejší předseda Matice slovenské, bývalý viceguvernér Národní banky Slovenska pověřený řízením
NBS Ing. Marián Tkáč Ph.D. v debatě Diskuse na paletě přiblížil ekonomickou realitu v souvislosti se
zavedením slovenské měny po rozdělení Československa, ale i po jejím nahrazení eurem začátkem
tisíciletí.
Rozhovor věnovaný 31. výročí zavedení národní měny Slovenské republiky - slovenské koruny začíná
připomenutím, že vzniku slovenského platidla předcházela výzva 61 kroků k národní identitě, která
později vedla k vyhlášení svrchovanosti SR a založení druhého samostatného státu Slováků. Jedním z
iniciátorů zmíněné výzvy byl právě pozdější viceguvernér NBS. Tkáče volají i otcům slovenské měny,
protože v roce 1993 jako první šéf slovenské centrální banky přímo řídil vznik slovenské měny a
postupné emitování nových bankovek a mincí. Zmínil, že na jednání v Trenčianských Teplicích s
premiérem Vladimírem Mečiarem navrhoval nazvat novou měnu slovenský dukát. Účastníci jednání však
nakonec většinově rozhodli, že jí bude slovenská koruna.

Interview pokračuje vzpomínkami na tzv. kolkování bankovek bývalé československé koruny, které začalo
poté, co na český popud předčasně skončila měnová unie s ČR. Bankovky označené kolky se dostaly do
oběhu 8. února 1993, což je oficiální datum vzniku slovenské koruny. NBS mezitím horečně pracovala na
přípravě emitace prvních slovenských mincí a bankovek. První mincí byla desetkoruna s vyobrazením
kříže, který archeologové vykopali ve Velké Koči. Vyrazila ji - jako všechny další - kremnická mincovna.
První bankovka spatřila světlo světa 15. srpna - byla to padesátkoruna s podobiznami Cyrilem a
Metodějem. Záměrem bylo, aby bankovky odrážely naši zapsanou historii a mince archelogickou,
„vykopanou“ historii.

Na bankovkách se postupně objevovaly podobizny svatých i národních dejatelů: kromě zmíněných
věrozvěstů tvář madony z levočského oltáře, knížete Pribinu, Ľudovíta Štúra, Andreje Hlinky, Milana
Rastislava Štefánika a Antona Bernoláka. Na mincích byly motivy zvonice ze Zemplína, Kriváně, hradu
Devín, sošky Panny Marie z Kremnice, Venuše z Nitranského Hrádku i první mince ražené na území
Slovenska - biateku. Jelikož jsme neměli vlastní tiskárny peněz, bankovky se tiskly na Maltě a v Kanadě.
Slovenské bankovky byly podle Tkáče díky ochranným prvkům vysoce bezpečné proti padělání, měly
moderní design a byly hodnoceny jako jedny z nejkrásnějších na světě, což potvrdilo i prvenství naší
stokoruny na jedné z významných mezinárodních soutěží.

NBS se snažila, aby se tehdejší kurz slovenské koruny neodchyloval od kurzu české koruny. V červenci
1993 však nakonec na nátlak Mezinárodního měnového fondu slovenská centrální banka devalvovala
novou měnu o 10 procent, přičemž požadavek MMF byl až 30 procent. Tento krok umožnil zvýšit
devizové rezervy nového státu. Exšéf NBS konstatoval, že navzdory tomu, že slovenská koruna byla
stabilní měnou, platila pouze krátkých 15 let a začátkem roku 2009 byla nahrazena eurem. Rozhodla o
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tom druhá Dzurindova vláda a tento krok uskutečnila první vláda Roberta Fica. Slováci tak přišli o
možnost rozhodovat o měnové politice, přičemž se potvrdily i předpokládané negativní dopady eura na
růst cen a naši ekonomiku.

Připomněl, že rozhodnutí o likvidaci vlastní měny a přijetí euroměny přijala SR jako jediný stát uskupení
V4. Díky tomu jsou Polsko, Maďarsko a Česko na tom nejen ekonomicky lépe než Slovensko, ale vyhnou
se i prudkému nástupu digitálního eura, který zřejmě Slovensko nemine. Vystříhal před tím, že po jeho
zavedení nebudeme moci rozhodovat o tom, jak a na co můžeme používat své peníze, čímž se výrazně
omezí naše osobní svoboda. Navzdory nepříznivým trendům Tkáč neztrácí optimismus, argumentujíc
tím, že slovenský národ ve své historii zažil mnohá nepříznivá období, ale nakonec vždy všechny
překonal a znovu se vzchopil. Proto je přesvědčen, že pokud nastanou vhodné podmínky, euro
dokážeme změnit zpět na slovenskou korunu.

Více ve videu:
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Diskuse (Připojit se do diskuse je možné pouze po registraci a následném přihlášení se do účtu.)

UPOZORNĚNÍ:
Vážení diskuterii, podle zákonů České republiky jsme povinni na požádání orgánů činných v trestním
řízení poskytnout jim všechny informace shromážděné o vás systémem (IP adresu, mail, vaše příspěvky
atd.) Prosíme vás proto, abyste do diskuse na naší stránce nevkládali takové komentáře, které by mohly
naplnit skutkovou podstatu některého z trestných činů uvedených v trestním zákoně. Mezi takové
příspěvky patří komentáře rasistické, podněcující k násilí nebo nenávisti na základě pohlaví, rasy, barvy
pleti, jazyka, víry a náboženství, politického či jiného smýšlení, národního nebo sociálního původu,
příslušnosti k národnosti nebo k etnické skupině a podobně. 

 Zároveň upozorňujeme všechny diskutující, že v diskusi nebudeme tolerovat hrubé urážky mezi
diskutujícími, vzájemné osočování se a používání vulgarismů.
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A nemůžeme opět zavést Slovensku korunu? Kaslat na €,
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Můžeme, jen musíme chtít.

Teta Žoržeta2024-02-10 17:52:45
A chceme, ci? :o)


